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SZENTHÁROMSÁG VASÁRNAPJA        A év                                                   1- 4 oldal 
 
Olv.: Kiv 34,4b-6.8-9 – 2Kor 13,11-13 – Jn 3,16-18 
Jézus és Nikodémus 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTBESZÉDE  
 
KEDVES TESTVÉREK! 
 
Szentmise bevezetése 
 
Kedves Testvérek! 
Minden vasárnap az Úr napja, mégpedig hozzá kell tenni ezt a jelzőt, az Úr győzedelmes 
napja! Nem olyan túl régen ünnepelte Európa a győzelem napját. A II. világháború 
befejezésére gondoltak. Az Úr győzedelmes napja másról szól. A gonosz ámokfutásának lett 
vége. Legyőzte Jézus a sátánt, az élet ellenségét, hogy ne uralkodjon az életünkön. Ezen a 
mai vasárnapon egészen sajátosan ünnepeljük az Úr napját.  
 

Isten titkát szemléljük  és benne mindig a mi életünk titkát kellene fölfedezni.  
Nagy lehetőség. 

 
Isten Szentháromságos egy Isten! 

 
A hit nem az értelem dolga, nem értelmi kérdés, ezt mindannyian tudjuk. Jobban most ne 
bonyolódjunk ebbe bele. Egy biztos, hogy az egyház, a kereszténység teleszövi az 
imádságainkat, vallási gyakorlatainkat a Szentháromság titkával. Minden szentmisét ezzel 
kezdünk, minden keresztvetéskor erre gondolunk. Mennyire összeszedett az ember, amikor 
keresztet rajzol magára, az Atya, a Fiú és a Szentlélek nevében. A szentmise végén, amikor 
áldást kapunk, az Atya, a Fiú és a Szentlélek kegyelmi gazdagságát  közvetítjük. Mennyire 
rutinszerűen tesszük ezt sokszor mi, papok is. A hívek meg talán nem is gondolnak arra, 
hogy mekkora ajándék a kegyelem. 
 
Mikor Indiában jártam, muzulmánokkal, hindukkal is találkoztam. Amikor megtudták, hogy  
katolikus pap vagyok, azonnal a földre borultak és áldást kértek, mert az Isten áldása él. 
Ebben a szentmisében meghalt Irén testvérünk örök életéért imádkozunk. Egy pici gyereket 
meg befogadunk az egyház közösségébe. A Szentháromságos egy Isten életét oltjuk bele, 
ebbe a kicsi gyerekbe, hogy Isten titka szerint élje az emberi életét. 
Vizsgáljuk meg az életünket, bánjuk meg bűneinket, hogy élni tudjunk az Istenből, aki 
Szent. 
 
Könyörgés 
 
Szentmise elején mindig egy könyörgést hallunk. Jó lenne arra gondolni, hogy ezt nem 
csupán hallgatjuk, hiszen ezt a pap a közösség nevében imádkozza. Ez a testvérek imája. 
Könyörögjünk!  
Mennyei Atyánk, te elküldted a világba Fiadat, az igazság Igéjét és a megszentelő 
Szentlelket. Ezzel kinyilatkoztattad benső életed csodálatos titkát. Add, hogy az igaz hit 
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megvallásával a Szentháromság dicsőségét megismerjük és a fölséges hatalmú egy Istent 
imádjuk. A mi Urunk, Jézus Krisztus, a Te Fiad által, aki Veled él és uralkodik a 
Szentlélekkel egységben Isten mindörökkön örökké. Amen 
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! 
Roppant egyszerű lenne azt mondani, hogy kérem higgyen mindenki, hiszen ahogy 
hallottuk az utolsó mondatban: “Aki hisz az üdvözül, aki nem hisz, az elkárhozik.” Csak hát 
ez a hit nem ilyen egyszerű. Nem olyan egyszerű hinni az Istenben. Ahogy mondtam a 
szentmise bevezetőjében, a hit elsősorban nem értelem dolga, nem elsősorban következtetés 
kérdése. A hit titok, mert az Isten is titok az ember számára. De nehogy megütközzünk 
ezen, az életünk is titok. Egészen természetes és érthető. Hiszen, ha az ember az Isten fia, ha 
az ember az Isten képére és hasonlatosságára teremtetett, akkor hogy lehetne másképpen. 
Ugyanakkor minden azon dől el, hogy mennyit tudunk ebből a titokból megsejteni. 
Mennyire tudjuk az életünk értelmét megfejteni. Hiszen a kettő összetartozik. 
 
Pál apostol, amikor az Isten titkáról gondolkodik, - ez a zseniális misszionárius – akkor azt 
mondja: “ Mekkora a mélysége Isten gazdagságának, bölcsességének és tudásának. Ki tudná 
kifürkészni az Isten titkait. Megfejteni az Ő gondolatait.” Igen, egy titok fölé hajolunk, 
valahogy úgy, mint ahogy az ember egy forrás fölé hajol és valamit megsejt az élet 
eredetéből a forrás létében. De van egy egészen döbbenetes összefüggés is, az ember a 
forrás vizében meglátja a saját arcát is. Amilyen mértékben rásejtünk erre a titokra, olyan 
mértékben bontakozik ki számunkra a saját életünk értelme, a küldetésünk. 
 
Ezen a mai vasárnapon, Szentháromság vasárnapján, amikor az Isten kinyilatkoztatja 
nekünk az ő titkát, hogy: “ Atya, Fiú Szentlélek, Szentháromságos egy Isten.” - nyilvánvaló, 
ezek szavak a számunkra  –  szükségünk van segítőkre. Említhetném szent Ágostont, ezt a 
hatalmas teológust, aki az egyháznak, a kereszténységnek egyik legnagyobbja. Amikor a 
Szentháromság titkáról gondolkodik, akkor beleszédül. Azt mondja, hogy megfejthetetlen. 
Pál apostolt már említettem. Azon az úton azért el lehet indulni. De gondoltam, hogy egy 
kicsit emberléptékűbb emberrel szembesüljünk. Dante, amikor ezen a titkon gondolkodik, 
akkor azt mondja: 
 

“Az Atya a teremtő erő, a Fiú a fő okosság, a Szentlélek az ősszeretet!” 
 
Ő így közelített e felé a titok felé. Érdekes, ha egy kicsit mélyebben belegondolunk, akkor 
ez a három csillagzat határozza meg a mi emberi életünket is. 
 

Az erő, az igazság és a szeretet! 
 
Valamiképpen ez a hármas, a mi emberi életünk törekvéseinek a meghatározója nagyban és 
kicsiben.  
Gondoljunk csak arra, hogy az erő megmutatásáról van szó,  
 amikor a technika, a sport, a hatalom kerül előtérbe. 
 Mekkora erőket jelenít meg a technika. 
 Mekkora erőket mozgósít a sportoló  
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 és fájdalom, de hatalmas erőket mozgósít a hatalom, 
 fájdalom azért, mert a legtöbbször a maga érdekében, 
 nem azok javára, akiket képvisel. De igaz. 
Az igazság kutatása.  
 Mekkora belső késztetés van az emberben, hogy megismerje az igazságot.  
 Ezért kutat.  
 A legkülönbözőbb területeken kutakodik az ember, hogy rásejtsen az igazságra. 

 A szeretet vívódásai: 
 Mit kezdünk azzal a szeretettel, ami bennünk van? 
 Mit kezdünk egymással a szeretetben? 
 Hogyan jelenik meg a szeretet a közösségekben, az emberi kapcsolatokban? 
 
Nem ezek meghatározók az életünkben?  A baj persze az, hogy általában ezek elkülönülten 
jelennek meg.  
 

Megjelenik az erő, a hatalom, de nem biztos,  
 hogy ott van a szeretet is, meg az igazság is. 
 Megjelenik az igazság, de nem biztos,  
 hogy van elegendő hatalma és esetleg a szeretettel is hadilábon áll. 
 Szent Ágoston mondja, akit már említettem,:  
 “Ahol az emberek az igazságon vitatkoznak, ott sír a szeretet.” 
 Megjelenhet a szeretet és bizony igen sokszor  
 nincs vele együtt ott a hatalom, az erő, meg az igazság. 
 

Pont ez a különbség köztünk és az Isten között. Istenben a három együtt áramlik, valahogy 
úgy, ahogy a szárazföldek vizei beleáramlanak a tengerbe, ott találkoznak és áramolnak és 
hatalmas erőt jelenítenek meg. Beleszédül az ember néha, amikor ezek az erők elkezdenek 
tombolni, ezek a természetes erők. 
 

Az Istenben valamiképpen ezek mind együtt vannak, de ezek a szeretet erői. 
Ezek az Istenben együtt vannak úgy, hogy ezek a megmentés erői. 

 
Közelíthetünk így is e felé az igazság felé, hiszen azt jelenti ez a titok, hogy az Isten meg 
akar menteni bennünket. “Úgy szerette Isten a világot, hogy egyszülött Fiát adta oda érte, 
hogy mindaz, aki benne hisz, el ne vesszen.” Miért? 
 
 Fönn áll az a veszély, hogy elvész az ember? 
 Fönn áll az a veszély, hogy eljátssza az ember az életet? 
 
Testvérek! 
Érdemes ezen elgondolkodni, akár ezen az egyetlen mondaton, hogy :  ”Úgy szerette....” Ha 
úgy szerette az Isten a világot, akkor miért kell még a Fiát is odaadni, hogy meghaljon? 
Igen. Ez a szeretet logikátlansága. Nem lehet keresni más motívumot, egyszerűen a szeretet 
ilyen. 

Isten, az Atya ad, a teremtő erő, a folytonos születés! 
A Fiú, aki ezt az erőt és ezt az életet elfogadja az Atyától, úgy kapja az életet! 
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Gondoljunk csak arra, ha az életünk titkáról van szó és ha mi az Isten képére és 
hasonlatosságára vagyunk teremtve, nem ezt kellene megértenünk? Mit jelent az, hogy úgy 
odaadni az életünket egymásnak, ahogy az Atya odaadja az életet a Fiúnak? Nem ezen 
kellene egy kicsit többet gondolkodni, mit jelent az, hogy elfogadjuk ezt az ajándékot a 
másiktól úgy, ahogy a Fiú elfogadja az Atyától ezt az ajándékot? Amikor ez a kettő 
megvalósul, amikor jelenvaló az adás és kézzelfogható ennek az értékelése, elfogadása, 
akkor ragyog az élet. 
 

Ez a szeretet, ahol ajándékoznak, ahol ezt elfogadják, ahol ezt értékelik, 
ott felragyog a szeretet! 

 
Nem ez az életünk titka? Ha egy másik oldalról közelítem ezt a misztériumot, akkor azt 
hallottuk ebben az evangéliumban: “Isten nem azért küldte a Fiát a világba, hogy elítélje, 
hanem, hogy üdvözüljön általa a világ!” Micsoda, micsoda mélységes mondat ez! 
 
Testvérek! 
A világról van szó. A Szentírást, amit magyarul olvastunk fel, annak idején görögül írták. A 
világ görögül: “kozmosz”. Hányszor használjuk ezt a szót. A jelentését ismerjük? Azt 
jelenti: “szépséges, fényességes.” Isten szereti a világot és ezért szépséges. Ezért ragyogó ez 
a világ. Hiszen szeretetből teremtette. Szeretetének a műve, hát  csak szépséges lehet. Az 
Isten világ iránti szerelme, szeretete jelenik meg különösen ilyen májusi időszakban. Az 
ember csak csodálkozva tekinthet erre a világra. 
 
Kozmosz: “fenséges, szépséges, csodálatos.” 
Valami mégis csak történt, mert ez a világ rút, ronda, bűn-ronda lett. Mitől? A bűntől, azért 
bűn-ronda. Az Isten ezért küldi Fiát a világba, a kozmoszba, hogy kozmetikázza ezt a 
világot. Újra széppé tegye. Kedves Asszonytársak, amikor kozmetikumokat használnak, ha 
szépítkeznek gondoljanak erre, mert szeretnék azt eltüntetni, ami nem annyira szép. Isten 
azért küldte a Fiát a világba, hogy ezt a csúnyává vált világot újra megszépítse, megmentse 
a Fiú által. 
 
Nem egy csodálatos titok? Nem erről van szó, amikor a mi emberi életünk titkán 
gondolkodunk? Hát nem az a dolgunk, hogy Istennek ezt a szépséges világát megőrizzük? 
Sőt szebbé tegyük? Elrondítjuk igen sokszor. Egyszerűen azért, mert nem akarjuk, hogy az 
Isten jelen legyen ebben a világban. Nem akarjuk, hogy az Isten jelen legyen az életünkben. 
Úszunk a közönyben, az önzésben! Ez az igazi lelki vagy erkölcsi környezetszennyezés. 
 
Nem az lenne a mi feladatunk, hogy rádöbbenjünk arra, hogy az a mi küldetésünk, az az 
életünk titka, hogy jobban figyeljünk az Istenre. Fogadjuk be az Isten szeretetét, ahogy 
Jézus elfogadta és Jézus által az Isten szeretete árad a világba, a teremtett világba és az 
összes emberre. Ez lenne az életünk hivatása, hogy az Isten szeretetét befogadjuk és ezzel a 
szeretettel értékeljük a világot és vigyázzunk rá. Értékeljük egymást és szeretjük egymást. 
 

 Szentháromság vasárnapja van. A titkok özöne zuhog. 
 

+  A M E N  + 


